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LaSetmana 
de la Pedra 
Seca tindra 
un centenar 
d' activitats 
La quarta edició de la Setmana 
de la Pedra Seca, que se cele
brara entre el 24 de novembre 
i el 3 de desembre a diversos 
llocs d'Espanya i que té la seu 
a Torrebesses, comptara amb 
més d'un centenar d'activitats, 
entre elles exposicions, xerra
des, sortldes, tallers de cons
trucció amb la tecnica de la 
pedra seca o tallers amb eines 
de realitat virtual, entre altres. 
La celebració coincidira amb el 
cinque aniversari de la declara
ció de la tecnica de pedra seca 
com a Patrimoni lmmaterial de 
la Humanitat per la Unesco. 

UP demana que es 
voti en contra del 
reglament sobre 
Pl~ 

Unió de Pagesos ha demanat 
als eurodiputats catalans i es
tatals que votin en contra de 
la proposta del reglament del 
Parlament Europeu i del Con
sell Europeu sobre l'ús soste
nible de fitosanitaris, que es 
votara avui al Parlament Euro
peu. El sindicat defensa que la 
norma no ofereix alternatives 
"viables" per a !'agricultura en 
zones sensibles. 

La Generalitat declara 1' estat 
de preemergéncia per sequero 
a sis municipis del Solsonés 
Implica una reducció de la dotació maxima d'aigua 
per habitant i dia, que passara de 230 a 210 litres 
Lleida 
REDACCIÓ/ACN 

El Govern va decretar ahir !'en
trada en fase de preemergEm
cia als 202 municipis del sistema 
Ter-Liobregat. Aquesta mesura 
restrictiva afecta sis municipis de 
la comarca del Solsones: Solsona, 
Riner, Pinós, Olius, Naves i Ciaría
na de Cardener. A més a més, els 
municipis de la Coma i la Pedra i 
Guixers es troben en una situació 
d'excepcionalitat per la Sequera. 
Aquesta mesura, pero, no afec
ta la resta de municipis de la de
marcació de Lleida, ja que la seva 
gestió no depen de !'Agencia Ca
talana de I'Aigua (ACA), sinó de 
la Confederació Hidrografica de 
I'Ebre (CHE). 

l'entrada en fase de preemer
gencia afectara prop de 6 milions 
de persones, 202 municipis i 14 
comarques. El canvi de fase im
plica una reducció de la dotació 
maxima d'aigua per habitant i 
dia, que passara deis 230 als 210 
litres. La resta de restriccions es 
mantenen igual que en fase d'ex-

cepcionalitat, exceptuant la do
tació d'aigua permesa per al reg 
de superficies de gespa destina
des a l'esport federat, que passa 
de 450 a 200 m3 per hectarea al 
mes. D'aquesta manera, es man
té la reducció del 40% de l'aigua 
per a usos agrfcoles, la reducció 
del 15% per a usos industrials, i 
la reducció de l'aigua per a usos 
lúdics (15% en usos assimilables 
i 50% en reg). Davant la situació 
de sequera, l'executiu va fer una 
crida a "for~ar" l'estalvi d'aigua 
per allunyar la fase d'emergencia, 
que implicaría restriccions que 
afectarien el consum domestic. 

La declaració de preemergen
cia es va fer oficial ahir, tanma
teix, !'entrada en vigor de les no
ves mesures es produira un cop 
es publiqui al Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya (DOGC), 
que l'executiu preveu que sigui 
entre dilluns i dimarts de la set
mana vinent. 

El conseller d'Acció Climatica, 
David Mascorts, va dir que l'ob
jectiu d'aquestes noves restric-

FOTO: ACN / lmatge d'arxiu del panta de la Llosa del Cavan, al Solsones 
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cions és fer una crida a incremen
tar l'estalvi d'aigua abans d'arribar 
al llindar d'emergencia, és a dir, 
amb els embassaments de les 
conques internes en un 16% de 
la seva capacitat. Ara, es troben 
en un 18,5%. L'entrada en vigor 
d'aquesta nova fase, previa a la 

fase d'emergencia i que no esta 
prevista al Pla Especial de Seque
ra del Govern, és una reacció a la 
manca de pluges persistent que 
pateix el territori. Segons va indi
car el Meteocat la setmana passa
da, Catalunya viu la sequera més 
greu mai registrada. 

FOTO: AJ, "'rrea•/ Parada de bus a la pla~a del Carme de Tarrega 
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Tórrega inverteix 18.000 € per 
mi llorar les parades del bus 
L'Ajuntament de Tarrega ha 
destinat 18.000 euros per dur 
a terme diverses millores a les 
parades de bus urba. Així, s'ha 
renovat la pintura de tots els to-

tems informatius de les parades, 
senyalitzats ara de color blau, i 
s'han instaHat nous vinils a ca
dascun d'ells. Aviat també s'ins
tal·laran noves marquesines. 

Acte pel centenari de CaixaBank a Tremp 
CaixaBank celebra aquest any el centenari de la seva presencia a Tremp, on té una oficina ubicada 
a la rambla Doctor Pearson, U, i per commemorar aquesta efemeride, l'entitat va celebrar ahir un 
acte institucional a la sala La Lira del municipi. En l'actualitat, CaixaBank disposa de tres oficines a la 
ciutadania a la comarca del Pallars Jussa, que donen servei a 7.800 dients. /FOTO: C111n81nk 
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Les famflies del Pla porten al síndic 
les queixes pels ajuts menjador 

La Segarra 
presenta 
divendres la 
campan ya 
pel25N Li demanen que investigui els fets i també prengui 

mesures perque els afectats rebin les subvencions El Consell Comarcal de la Se
garra presentara divendres a 
la plac;a Joan Salat de Cervera 
(13.00 hores) la campanya pel 
Dia Internacional per I'Erradi
cació de la Violencia vers les 
Dones, que porta per títol Des
penja la violimcia estetica i que 
se centra a donar visibilitat a 
les múltiples dimensions de la 
pressió estetica i com aques
ta afecta diariament a la salut 
mental i física de gran part de 
la població, principalment a les 
dones. D'altra banda, el Con
sell Comarcal de Pallars Jussa 
commemorara el 25N amb un 
acte institucional aquest dijous 
a la plac;a del Mercat de Salas 
de Pallars (18.00 hores). Tin
dra lloc una xerrada sobre les 
dades de violencia masclista i 
també tindra lloc una actuació 
muscial. A Tremp, per la seva 
banda, han preparat una pro
gramació amb xerrades i tallers 
per als més joves. 

Mollerussa 
REDACCIÓ 

Les 73 famílies del Pla d'Urge-
11 que no han cobrat els ajuts de 
menjador escolars corresponents 
al curs passat han elevat la seva 
queixa al síndic de greuges de 
Catalunya. Afirmen que tampoc 
han percebut les d'aquest curs. 
Són ajudes adrec;ades a alumnes 
que s'han de desplac;ar a un altre 
municipi davant la inexistencia 
d'oferta pública a la localitat en la 
qual resideixen. 

l'Associació de mares i pares 
d'alumnes (AMPA) de l'escola La 
Salle de Mollerussa ha fet arribar 
al síndic les queixes de les famí
lies afectades i li demana que 
inici'i una investigació i que es de
purin les responsabilitats corres
ponents pel retard "injustificat" 
deis pagaments. A més a més, 
les famílies també reclamen que 

FOTO: LM./ Famflies afectades, ahir davant el Consell del Pla d'Urgell 

prengui les mesures necessaries 
per garantir que puguin percebre 
les subvencions amb celeritat per 
alleujar la situació economica de 

totes les cases afectades. En el 
document que li han lliurat tam
bé !'insten a prendre les accions 
corresponents per tal que no es 

torni a repetir el problema i per
que les famílies puguin cobrar en 
el termini que pertoca les sub
vencions per aquest curs i els se
güents. 

També van presentar ahir re
clamacions al Consell Comarcal 
del Pla d'Urgell per expressar el 
seu malestar. Van explicar que el 
Departament d'Educació, que és 
qui financ;a les subvencions, ja 
hauria abonat l'import al Consell 
Comarcal, que és qui s'encarre
ga de gestionar-les, pero aquest 
encara no les ha fet efectives. 
Davant aixo, van assenyalar que 
no descarten emprendre accions 
legals, ja que aquesta situació ha 
comportat que moltes famílies 
hagin hagut de fer front a unes 
despeses que encara no els han 
estat reemborsades, cosa que, 
com apunten, els ha provocat 
malestar i perjudicis economics. 

Pobles Vius es concentra a 
Balaguer per exigir 1' aturada 
de la planta de biogas 

demanar explicacions per la seva 
gestió respecte a un projecte que 
consideren que no compleix amb 
la normativa urbanística. També 
li van reclamar que la Generalitat 
deixi de considerar aquest pro
jecte com a "estrategic per al te
rritori" i el retiri. Una vintena de membres de la 

plataforma Pobles Vius es van 
concentrar ahir a Balaguer per 
exigir al Govern que aturi la plan
ta de biogas projectada a la Sentí u 
de Sió després que s'hagi donat a 
coneixer que el pla urbanístic del 
projecte s'haura de tornar a sot
metre a l'aprovació d'urbanisme. 
La protesta es va dur a terme a 

les portes del Consell Comarcal 
de la Noguera, on es va celebrar 
una reunió informativa sobre la 
central amb alcaldes de la zona i 
la directora general d'Agricultura, 
Elisenda Guillaumes. 

Els concentrats van rebre Gui
llaumes amb una pancarta on es 
podía llegir Guíl/aumes, on vas 
defensant el macrogas?, i li van 

Gerard Batalla, un deis mem
bres de la plataforma, va explicar 
que el pas endarrere en la trami
tació de la planta és una "bona 
noticia". Batalla també va assen
yalar que no abaixaran la guardia 
i en aquest sentit va apuntar que 
ja preparen noves accions de pro
testa per intentar aturar la planta. 

FOTO: ACN 1 Representants de Pobles Vius sostenen una pancarta 

S'ofereix a participació ciutadana 
els pares solars de La·Portella 
L'empresa Solaría Promoción y Desarrollo Fotovoltaico S.L té projectats 2 pares fotovoltaics a La Portella deis quals 
sumen un total de 57 MW (Spring Solar 2 i Spring Solar 3), comparteixen emplacament i s'ofereix al seu finanyament 
a partiCipació c1utadana local. 

Es tracta d'una primera fase, on sense compromís, els residents deis municipis de la Portella i voltants, on s'ubiquen 
aquestes instal·lac1ons, podran mostrar el seu interesa invertir de manera exclusiva fins a un 20% del deute estimat 
del proJecte tal com demana el decret lle116/2019 i 24(2021 a Catalunya. 

L'AJuntament de la Portella acollira la presentació pública el prÓxim dimarts 28 de novembre de 18 h fins a les 19 h. 
Per poder recollir layoluntat de participació, !'empresa Solaría ha creat una pagina web on registrar les dades deis 
participants i estar en comunicació deis aven'fOS d'aquests projectes fotovoltaics que es troben en fase de tramitació. 

Et convidem a assistir-hi per rebre més informació! 
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El Centre d'interpretació del 
Montsec, el Musen d'Isona i 
el Mirador del Cretaci reben 
el distintiu 'Ruta Joan Oró' 

FOTO: l. M. 1 l'acte d'entrega del distintiu va tenir lloc ahir 

Angel Galobart, director del Cen
tre d'lnterpretació del Montsec i 
el Museu d'lsona i de la Conca 
Delia; Jannine Abella, alcaldes
sa d'lsona, representan! el Mu
seu d'lsona i de la Conca Delia; 
i Martí Riera, alcalde de Coll de 
Nargó, per part de Dinosfera i 
Mirador del Cretaci; van rebre 
ahir, de mans del director gene
ral de la Fundació Catalana pera 
la Recerca i la lnnovació (FCRI), 

Jordi Mas, el distintiu "Ruta Joan 
Oró. L'origen de la vida", conce
dit a aquestes tres entitats en 
un acte celebrat a Vilanova de 
Meia (la Noguera). Impulsada 
pel Patronat de Turisme de la 
Diputació de Lleida i creada per 
I'FCRI, la ruta, presentada el pro
ppassat juny, combina turisme 
i ciencia mitjan~ant continguts 
en línia enfocats per a un púbic 
familiar. 

ACOLUR ES FER 

FOTO:DD'· 1 Moment de la presentació ahir a la tarda a la Seu 
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Drets Socials presenta la seva 
nova campanya 'Acollir és 
fer famnia' a la Seu d'Urgell 
El Departament de Drets So
cíals del Govern de la Generali
tat va presentar ahir a la tarda 
a La Seu d'Urgell la campanya 
Acollir és fer família que té per 
objectiu aconseguir més famf
lies d'acollida. L'acte va comptar 
ambla presencia del director de 
l'lnstitut Catala de I'Acolliment 
i I'Adopció (ICAA), Josep Maria 
Forné i Febrer, i diversos testi
monis que van explicar la seva 

experiencia al voltant de l'aco
lliment. 

En el transcurs de l'acte, el di
rector de I'ICAA hva explicar que 
fan falta més famílies acollidores 
per aportar un entorn familiar a 
infants i joves que han viscut si
tuacions complicades. 

Forné va agrair la presencia 
deis testimonis que van assistir a 
l'acte per contribuir a sensibilit
zar a la ciutadania amb els seus 

El Govern destina 3,8 
milions a crear un hub 
al Solsonés p~r posar 
en valor la fusta local 
L'objectiu és red u ir les emissions de 
la construcció que són el 7% del total 
Olius 
ACN 

El sector de la construcció és res
ponsable d'un 7% de les emis
sions de C02. Per revertir aques
ta situació i promoure l'ús de 

-materials alternatius al formigó, 
el Govern ha iniciat a Olius la 
construcció del hub forestal de 
Catalunya, que estara llest a prin
cipis del 2024. El projecte -que té 
per objectiu valoritzar la fusta lo
cal i, de retruc, millorar la gestió 
forestal- costara 3,8 MEUR i es fi
nan~ara amb el Fons Climatic. La 
directora general d'Ecosistemes 
Forestals, Anna Sanitjas, va reco
dar que la situació deis boscos és 
"critica", de manera que un pro
jecte d'aquestes caracterfstiques 
permetra "no només treure fusta. 
deis boscos, sinó millorar el seu 
estat". "La fusta sera el material 
del segle XXI", va rerblñar. 

Avui en dia la majoria de fusta 
que s'extreu deis boscos de Cata
lunya va destinada a la llenya o a 
l'embalatge. Es tracta d'uns pro
ductes amb poc valor afegit que 
"amb prou feines" cobreixen la 
despesa d'extreure la fusta del 
bosc, segons va explicar la direc
tora· general d'Ecosistemes Fo
restals del Departament d'Acció 

Asaja reuneix 
un centenar de 
professionals del 
sector agrari 
ASAJA Lleida va reunir ahir un· 
centenar de professionals del 
sector agrari en una jornada de
dicada a les novetats en el sector 
porcí, l'energia solar, les asse
gurances agraries del cerea l i la 
PAC 2024-2027, al restaurant Can 
Valls de Vilanova de I'Aguda, a la 
comarca de la Noguera. 

La jornada va finalitzar amb un 
dinar de germanor amb tots els 
assistents. 

FOTO: ACN 1 Muntatge del nou edifici que acollira el hub de la fusta 

Climatica, Anna Sanitjas. Aixo se 
suma a una situació "crítica" deis 
boscos catalans que acumulen 
tres anys de sequera. "Ais boscos 
tindrem un gran nombre d'arbres 
morts, que estan patint i estan 
molt estressats, i aixo fa que es 
dispari el perill d'incendi arreu", 
exposa Sanitjas. 

Amb l'objectiu de donar un 
nou valor a la fusta de Catalunya 
i donar-li nous usos com el cons
tructiu, el Govern va presentar 
ahir el projecte de creació del 
hub forestal de Catalunya, que 
estara gestionat pel Centre de 
Ciencia i Tecnología Forestal de 

Catalunya (CTFC). "La fusta sera 
el material del segle XXI i ens ha 
de permetre substituir molts deis 
productes derivats del petroli", va 
exposar Sanitjas. De fet, el sector 
de la construcció és responsable 
d'un 7% de les emissions de car
boni i la construcció en fusta per
metria evitar-ne una part. Segons 
alguns estudis publicats, per ca
da tona de fusta que substitueix 
el formigó s'eviten dues tones 
d'emissions de C02. La directo
ra de Qualitat Ambiental i Canvi 
Climatic, Mireia Boya, que va dir 
que l'emissió de gasos és un deis 
"gran repte" que té el país. 

FOTO: Asl)l/ lmatge de l'acte celebrat ah ir a Vilanova de I'Aguda 
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Maria Barbal: "A 'Tots els contes' 
es pot veure bastant la meva 
trajectória, també la ·novel·lística 11 

·columna re·cull en un vol u m els relats curts que ha publicat 
l'escriptora de Tremp des de l'any 1986, ga·irebé un centenar 
L'escriptora de Tremp 
Maria Barbal ha publicat 
recentment un llibre que 
recull tota la seva obra 
de contes, a més de tres 
que són inedits. 

lleida 
A. MEGÍAS GIL 

"Al principi sentia una mica de re
buig perque considerava que ara 
els hauria escrit millar aquests 
cantes; alguns en el sentit de la 
síntesi, noto que hi ha massa ex
plicacions i en altres a l'inrevés, 
els falta alguna cosa perque s'aca
bés d'entendre", explica !'autora 
de Tremp a LA MAÑANA d'aques
ta antología en que !'editorial Co
lumna ha aplegat Tots els contes 
que ha publicat des de 1986. Tot 
i aixo, afegeix que "reescriure'ls 
era molt complicat, i a més era 
una altra persona, més jove, amb 
altres idees, amb una esponta
ne'itat que potser he perdut, així 
que he decidit publicar-los tal 
com els vaig escriure". 

FOTO: Tony Alcántara 1 l:'escriptora Maria Barbal en la seva visita al diari 'La Mañana' 
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La feina no ha estat facil, so
bretot per als que no estaven pu
blicats en els seus volums ante
riors, que són un total de 68. Els 
més difícils han estat els 20 publi
cats a diferents diaris o revistes; 
"algunes ja no existeixen i altres 
que jo només tenia un exemplar. 
1 a més d'aquests 88 cantes pu-

blicats, també hi ha tres inedits. 
"En ~ealitat són quatre perque 
un d'ells esta en una plaquette a 
!'Academia de les Bones Lletres, 
pero és un públic molt redu'it", 
diu Maria Barba!. Els altres tres 
són El nen de les baldufes, "que 
esta dedicat al meu net gran", 
Despertar i Por de volar. Aquest 
últim, explica !'autora de Tremp, 
té una llarga historia, ja que "el 
vaig deixar abandonat fa uns an-

IBAÑEZ 
En Radiadores lbáñez proseguimos 
nuestra actividad reforzados con el 
impulso de Grupo Asysum para ser 
más competitivos y convertirnos en la 
mejor opción del mercado. 

Proporcionaremos un servicio más 
profesional y ágil, con una estructura mucho 
más amplia, servicios por departamentos, 
más stock y productos y la incorporación y 
renovación de maquinaria. 

ys perque semblava que no me'n 
sortia, potser tenia massa temes 
i tirava més cap a una novel·la", 
pero finalment ara l'ha acabat. 

L'estructura del llibre és par
ticular, perque el recull no s'ha 
fet amb un criteri cronologic, si
nó tematic, amb onze capítols 
que s'han acabat definint en les 
converses amb !'editora Carme 
Romia. "És curiós, perque en un 
mateix bloc podras llegir cantes 

de diferents epoques". De fet, 
considera que amb aquest llibre 
"es pot veure bastant la meva 
trajectoria, també la novel ·lísti
ca, perque les histories no s'apar
ten gaire d'aquests temes, la di
ferencia és que en una novel· la 
pots abordar cinc o sis temes". A 
més, destaca que durant tota la 
seva trajectoria, hi ha hagut un 
"transvassament" ent re les no
vel·les i els cantes, que giren ha-

bitualment sobre el mateix uni
vers; "estan en l'ambit geografic i 
epoca de Pedro de tartera". Com 
a exemple, diu, després de la do
cumentació sobre brigadistes in
ternacionals per a la novel· la A 
l'amic escoces, també va escriure 
un conte sobre aquest tema. 

Tot i així, sempre li ha dedicat 
el seu espai al genere i no ha ba-

"He decidit 
publicar-los tal 

corn els vaig . )) 

escr1ure 

• 
rrejat l'escriptura de novel·les i 
cantes; quan acabava una es de
dicava a un nou volum d'histories 
curtes: La mort de Teresa, U/le
res de sol, La pressa del temps, 
Cada dia penso en tu, Pampal/u
gues i Bari. "Els únics que he es
crit sois i que m'han costat més 
sempre han estat els que m'han 
demanat". Pel que fa als propers 
projectes, a més de la promoció 
de Tots els contes, Maria diu que 
ara no esta escrivint, malgrat que 
"tinc alguna historia ja comen~a

da que continuaré". 
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